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 لایحه جامع انتخابات را 
به خانه احزاب هم می دهیم

محمدحســین مقیمی قائم مقام وزیر کشور در مورد 
آخرین وضعیت بررسی لایحه جامع انتخابات گفت: 
این لایحه حدود سه سال قبل از سوی وزارت کشور 
تهیه شــد و دو سال قبل برای بررسی به دولت رفت. 
منتها این اقدام با بررسی سیاست های کلی انتخابات 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام همزمان شد برای 
همین هم مجددا برگشــت تا اینکه وقتی انتخابات 
ســال قبل برگزار شد هم برگزارکنندگان انتخابات و 
هم شورای نگهبان ایرادهایی را به قانون انتخابات 

داشتند.
او ادامــه داد: ایرادهــای مطرح شــده ایــن بود که 
می گفتند زمان برای بررســی صلاحیت ها کم است 
یا اینکه عدم شــفافیت مالی وجود دارد برای همین 
اشــکال هایی در برخــی مواد قانونی بــود که نیاز به 
اصلاح داشــت. وزیر کشــور هــم  بعــد از برگزاری 
انتخابــات بــه هیاتــی ماموریت داد کــه این لایحه 
را مجــدد با توجــه به سیاســت های مصوب مجمع 

برسی کنند.
مقیمی یادآور شــد: در این میــان ایرادها و نظرات و 
پیشــنهادهای کارشناسان را هم دریافت کردیم و با 
توجه به تجربه انتخابات های سال های قبل نوعی 
بازنگری در این لایحه انجام شــد. در همین فاصله 
سیاســت های کلی انتخابــات در ۱۸ ماده توســط 

رهبری ابلاغ شد.
او گفت: در همین راســتا هفته گذشــته جلســه ای 
داشــتیم و ۱۸ مــاده را بررســی کردیم تــا ببینیم آیا 
این سیاســت های کلــی در لایحه تهیه شــده مورد 
توجــه قرار گرفتــه یا خیــر؟ که طبق بررســی های 
صــورت گرفتــه بــه تمامی ایــن ماده هــا در لایحه 
جامــع انتخابات توجه شــده اســت. امیدواریم این 
 لایحــه در کمیســیون سیاســی- دفاعــی دولــت 

به تصویب برسد.
مقیمی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است در تدوین 
لایحه جامع انتخابات نظرات احزاب هم لحاظ شود، 
گفت:  ما قبلا نظرات احزاب را دریافت کردیم الان 
هم با توجه به شکل گیری خانه احزاب لایحه تکمیلی 
را بــه خانه احزاب هم می دهیم تا اگر نظراتی درباره 

آن دارند به ما اعلام کنند.
قائم مقام وزیر کشور در مورد رایزنی های موجود میان 
وزارت کشور و شورای نگهبان در خصوص انتخابات 
الکترونیک خاطرنشــان کرد: پاســخ ما به شورای 
نگهبان در مورد برگزاری انتخابات الکترونیک نباید 
صرفا به صورت کتبی باشد شورای نگهبان ایرادهایی 
را در ۷ مــورد به ســازوکارهای برگــزاری انتخابات 
الکترونیک گرفته اســت که ما باید این اشکالات را 
رفع کنیم این هم جزو کارهای کارشناسی و اجرایی 
است.هیاتی که از طرف وزارت کشور مسائل فنی را 
دنبال می کند دائما با کارشناســان شورای  نگهبان 

در تماس هستند.
او ادامه داد: از نظر ما همین دستگاهی که وجود دارد 
برای برگزاری انتخابات الکترونیک در سال ۹۶ هم 
قابل بهره برداری است و می توان با آن هم انتخابات 
الکترونیک را برگزار کرد منتها شــورای نگهبان باید 

آن را  تایید کند.
مقیمی در پاسخ به این سوال که آیا از ۷ ایراد مورد نظر 
شــورای نگهبان موردی هم رفع شده است، گفت: 
همه این اشــکالات فنی است که باید در تعامل تیم 
فنی ما با شــورای نگهبان حل شود. ما در انتخابات 
نهمین وره مجلس شــورای اســلامی در ۱۵ حوزه 
انتخابیه با همین دســتگاه  انتخابات الکترونیک را 
برگزار کردیم شــورای نگهبان هــم آن را تایید کرد و 

آن زمان هیچ اشکالی وجود نداشت.

افراطگرغیرازخودهمهراناحقمیپندارد
چرا سر مسائلی که اهمیت ندارد ارزش های مهم را زیر پا می گذاریم؟

رئیس جمهور با اشاره به این که »بالاترین خیر جمعی ایجاد اشتغال و انسجام 
ملی اســت«، گفــت: چرا برای مســائل کوچک جامعه، ارزش هــای بزرگ را 

قربانی می کنیم؟
حجت الاسلام والمسلمین روحانی طی سخنانی در اولین همایش مسئولیت 
اجتماعی که صبح امروز )دوشــنبه( در ســالن همایش اجلاس سران برگزار 
شد، اظهار کرد: اساس وجود انسان از انس و ریشه کلمه انسان از انس است. 
همه زندگی ما آن زمان با نشاط و شادمانی توام خواهد بود که با هم نوعان مان 
دارای انس و رافت باشیم. وی با بیان اینکه ریشه روح و منشا همه اسلام و همه 
ادیان آسمانی درســت نقطه مقابل آن چیزی است که افراطیون جهان فریاد 
می زننــد، گفت: افراط گر خود و جمع خــود را می بیند. افراط گر گروه مقابل را 
کوچک می پندارد. افراط گر جز خود و یاران خود همه را ناحق می پندارد. تمام 
جامعه بشری یک واحد است که برادران یا هم نوعان ما هستند. آیا می شود ما 

زندگی بدون گذشت، یاری و کمک به دیگران داشته باشیم.
رئیس جمهور خاطر نشــان کرد: هر جا انس نباشــد انســان نیز نیســت. اگر 
می خواهیم کنار هم باشــیم، باید یکدیگر را یاری کنیم. شــاید فکر کنیم یاری 
گیرنده محتاج است، اما بالعکس یاری دهنده بیشتر محتاج است. احتیاج یاری 

دهنده عمدتا روحی و معنوی است و یاری گیرنده عمدتا احتیاج مادی دارد.
روحانی همچنین تصریح کرد: هیچ انسانی در جامعه امروز بدون یاری دیگران 
نمی تواند زندگی کند. همه زندگی ما احتیاج به دیگران است و تمام زندگی قطعا 

یاری یکدیگر و حفاظت از جامعه می باشد.
وی افزود: هر کس می خواهد در این جامعه مسئولیتی در هر سطحی به عهده 
بگیرد، دو شــرط نیاز است. اول اینکه باید قدرت آن را داشته باشد تا از سرمایه 
های مادی و معنوی به خوبــی حفاظت کند. مقصودم فقط نفت و گاز معادن 

نیســت، بلکه باید از رابطه سالم یک جامعه و دوستی اعضای آن نیز حفاظت 
شود. نباید بین مردم شکاف به وجود بیاوریم. رئیس جمهور کشورمان همچنین 
گفت: نباید ســر مســائل غیر مفید برای جامعه وقت خود را تلف کنیم. افتخار 
ما آن زمان اســت که نسبت ملت ها اقوام و گروه های دیگر و در خیر رسانی به 
دیگران مقدم باشــیم و اولین خیر در جامعه وحدت و احترام به همه مذاهب، 
ادیان و احترام به همه اقوام جامعه اســت. ما همه از یک پیکر واحد هســتیم. 
چرا اینقدر شــکاف و فاصله؟ چرا سر مسائلی که اهمیت ندارد ارزش های مهم 
را زیر پا می گذاریم؟ بــرای کاری دروغ می گوییم به دیگران توهین می کنیم و 
چهره ها را تخریب می کنیم، اما آن کار چیست؟ وی افزود: کاری می کنیم در 
نظر سنجی ها محبوبیت فرد زیاد یا کم شود اما آن چه که مهم است ارزش های 
اخلاقی است. چرا برای مسائل کوچک جامعه ارزش های بزرگ جامعه را قربانی 
می کنیــم؟ جامعه ما نیاز به خیر جمعی دارد و ما نیــز نیاز داریم. این خیر فقط 
ســخاوت مادی است که البته آن هم ارزشمند است. روحانی با بیان اینکه هر 
مقدار نیکوکاری یک انسان بیشتر باشد خیر جمعی نیز بیشتر است، افزود: ما 

گاهی نیز باید در مسائل روحی به جامعه و افراد کمک کنیم.

 اگر غرب تماما مفاسد بود 
به این رشد علمی و اقتصادی نمی رسیدند

رئیس جمهور کشورمان همچنین تصریح کرد: امروز در شرایط فعلی جامعه به 
صراحت عرض می کنم که هیچ نیازی بالاتر از اشــتغال جوانان نیست و هیچ 
خیری بالاتر از زمینه ســازی برای اشتغال نسل جوان وجود ندارد؛ بخصوص 

برای آنهایی که مشکل جسمانی دارند.
وی با تاکید بر اینکه امروز بهترین خیر جمعی انســجام ملی است، افزود: خیر 

جمعــی فقط این نیســت که ما نذر کنیم و به مردم غــذا دهیم که البته آن هم 
خیر جمعی است. روحانی یادآور شد: در دولت یازدهم اتکا به نفت را خیلی کم 
کرده ایم به طوری که به حدود 30 درصد رســیده و تقریبا ۷0 درصد آن متکی 
به مالیات اســت و مردم، کشــور را اداره می کنند. همه باید دست به دست هم 

دهیم تا مشکلات این جامعه حل شود.
وی مهمترین مسائل امروز کشور را مساله اشتغال آب و محیط زیست دانست 
و با اشــاره به سفر روز گذشــته خود گفت: تولید نفت در غرب کشور 2۵۷ هزار 

بشکه افزایش پیدا کرده و اکنون به تولید 300 هزار بشکه رسیده ایم.
روحانی خاطر نشان کرد: در بسیاری از مراکز نفتی گاز می سوزد و با تولید نفت، 
گاز تولید می شود که هوا را آلوده می کند. این گاز باید تبدیل به گاز شیرین شود 
و اینجا می بینیم که در این حوزه ســرمایه گذاری شــده و توانسته برای جوانان 

اشتغال تولید کند. بنابراین باید هزینه ای برای آن اختصاص یابد.
رئیس جمهور کشــورمان خیر جمعی را مــورد تاکید قرار داد و گفت: جامعه ما 
خیلی سیاســت زده شــده، باید گفتمان ما اجتماعی و خیر جمعی شود و طبق 
آیه ای از قرآن نباید انقدر سر این مسائلی بحث کرد که برای جامعه مفید نیست.
روحانــی تصریح کرد: در حال حاضر موقوفات دانشــگاه هــاروارد بیش از 32 
میلیارد دلار اســت و ســالی ۱.۵ تا 2 میلیارد دلار درآمــد آن از طریق اوقاف و 
موسســات خیریه تامین می شــود و اکثر دانشــگاه های آمریکا اینگونه اداره 

می شود. این نیست که فکر کنیم در دنیای غرب نذر، وقف و کمک نیست.
وی گفت: وقتی می گوییم غرب فکر می کنیم تمامش مفاســد اســت اما اگر 
تماما مفاســد بود به این رشــد علمی و اقتصادی نمی رسیدند باید نکات مثبت 
آنها را دریافت کنیم و بخشــی از گفتمان حرف ها و تلاش ها ما باید در مســیر 

فستبقوا الخیرات باشد.

مجلس پس از گذر از دو مرحله بسیار افراطی، به اعتدال اسلامی رسید
آیت الله هاشــمی رفســنجانی، عصر دیروز در دیدار بیش از هفتاد نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی و اعضای فراکسیون دانشگاه آزاد اسلامی، مجلس معقول را  آرزوی همه دلسوزان واقعی انقلاب 
دانست و گفت: مجلس معقول، همان کاری را می کند که اکثریت جامعه می خواهد و عقلانیت، اخلاق اسلامی و متانت نمایندگان، مردم را به خاطر انتخاب خویش سربلند می کند. رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اعتدال را تفکر محض اســلام دانســت و با تشریح مفاهیم عدل در اصول مذهب تشیع، گفت: در اوج اختلافات اشاعره و معتزله که یکی در جبر و دیگری در اختیار افراط می کرد، شیعیان 
ةً وَسَطًا« را مصداق روشن قرآن کریم، برای میانه روی دانست و گفت: الحمدلله، مجلس نمایندگان  براساس تعالیم ائمه)ع(، »بین امرین« را انتخاب کردند. آیت الله هاشمی رفسنجانی، »وَکَذلِکَ جَعَلناکُم أُمَّ
مردم، پس از گذر از دو مرحله بســیار افراطی، به اعتدال اســلامی رســید که پایه و اساس انقلاب اسلامی هم همین است. رئیس هیأت مؤسس و هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی، با بیان این جمله که » در 
طول عمر دانشگاه آزاد اسلامی به مانع تراشی ها و منفی بافی ها علیه این دانشگاه عادت کرده ایم«، افزایش تحصیلات دانشگاهی خانم ها را یکی از دستاوردهای دانشگاه های کشور به ویژه دانشگاه 

آزاد اسلامی دانست و گفت: این کار اسلامی است و چه اشتباه بدی می کردند کسانی که مانع تحصیلات زنان می شدند.

سیاسی
دوشــنبه 24 آبــان مــاه 1395

پیگیری روز

کمیسیون عمران حق ندارد جلوی تحقیق و تفحص از شهرداری را بگیرد
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی نســبت به منتفی شــدن تحقیق و تفحص از شــهرداری تهران 
اعتراض کرد. مصطفی کواکبیان در تذکری در جلسه علنی صبح امروز )دوشنبه( مجلس اظهار کرد: روز گذشته 
در کمیسیون عمران مجلس اتفاق عجیبی افتاد. در این جلسه که آقای قالیباف هم تشریف آورده بودند کمیسیون 
به متقاضیان تحقیق و تفحص از املاک نجومی اجازه نداد بحثشان را مطرح کنند و استدلال می کردند که چون 
پرونده قضائی تشــکیل شده مجلس حق تحقیق و تفحص ندارد. آقایان چاقوی خود را کند کردند. وی افزود: این 
اتفاق در حالی افتاد که فردای روزی که آقای غندالی دستگیر شد، تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان 

در مجلس به تصویب رســید. ما از هیات رئیســه می خواهیم حتما به کمیســیون عمران تذکر دهد زیرا این کار از طرف هیات رئیسه به کمیسیون 
ارجاع شــده بود و کمیســیون حق ندارد جلوی تحقیق و تفحص را بگیرد. گفتنی اســت روز گذشته رئیس کمیســیون عمران مجلس محمدرضا 
رضایــی کوچی گفت: براســاس تقاضــای 2۱ نفر از نمایندگان مجلس موضوع تحقیق و تفحص از شــهرداری تهران در جلســه عصر امروز این 
کمیســیون مطرح شد. وی تصریح کرد: برخی دوســتان ابهاماتی را براساس آیین نامه داخلی مجلس مطرح کردند مبنی بر اینکه چون دستگاه 
قضایــی در موضوع بحث مورد نظر تحقیق و تفحص کنندگان از شــهرداری تهران ورود کرده اســت امــکان ورود مجلس در این موضوع وجود 
ندارد.  وی افزود: بنابراین ادامه تحقیق و تفحص به نظر معاونت نظارت مجلس شــورای اســلامی موکول شــد و باید استعلام کنیم و اگر اجازه 

داشته باشیم موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

واکنش روز

کدام قانون اجازه می دهد وجوه دولتی به حساب های شخصی واریز شود؟
پس از انتشــار شایعاتی درخصوص وجود حســاب های متعدد به نام رئیس قوه قضاییه و پاسخ وزیر اقتصاد، محمود 
صادقی نمایده تهران به این موضوع واکنش نشان داده و خواستار توضیح آملی لاریجانی شده است. محمود صادقی 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: بنده با اظهار خرسندی از آزادی »یاشار سلطانی« یکی از اصحاب 
رسانه که نماد شفافیت و صداقت در عرصه رسانه هست، اعلام می کنم در روزهای اخیر اخبار و شایعاتی درباره افتتاح 
حساب های متعدد شخصی به نام رئیس محترم قوه قضاییه در فضای مجازی و حقیقی منتشر شده است، این اخبار 
و شــایعات موجبات سوءاستفاده رسانه های بیگانه و مشوح نشان دادن جلوه دستگاه های حاکمیتی نظام جمهوری 

اســلامی ایران را فراهم ســاخته اســت، وزیر امور اقتصادی و دارایی طی مصاحبه ای ضمن تکذیب این شــابعات اظهار داشتند از 20 سال پیش از 
هماهنگی خزانه داری کل و بانک مرکزی مجموعه مبالغی با رعایت حدود قانونی و موازین شــرعی برای قوه قضاییه به صورت ســپرده در سیســتم 
بانکی قرار گرفته اســت. صادقی تصریح کرد: از وزیر اقتصاد ســوال دارم توضیح دهند مقصود ایشان از حدود قانون و موازین شرعی چیست؟ کدام 
قانون اجازه می دهد وجوه دولتی به حســاب های شــخصی واریز شــود به ویژه اینکه بخش قابل توجهی از وجوه واریزی به این حساب ها متعلق به 
اشخاص حقیقی است و متعلق به اصحاب دعوی در محاکم حقوقی و کیفری و بعضاً متعلق به متهمان در دادسراهاست که بابت قرارهای وثیقه و 
تودیع خسارت احتمالی در صندوق دادگستری واریز می شود. وی اضافه کرد: سوال من این است که کدام موازین شرعی اجازه می دهد قوه قضاییه 

در این وجوه تصرف کند؟ این وجوه را سپرده گذاری و سود حاصله را تملک کند؟

برجام سندی برگشت ناپذیر است
معاون حقوقی رییس جمهور با بیان اینکه حرف هایی که در آمریکا مطرح شد 
بیشتر جنبه انتخاباتی داشت گفت:  برجام یک سند قانونی،حقوقی، بین المللی 
و برگشت ناپذیر است. حجت الاســلام و المسلمین مجید انصاری در حاشیه 
نشست شــورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های اجرایی که عصر امروز 
)دوشــنبه( در مجموعه فرهنگی نهاد ریاســت جمهوری برگزار شــد در جمع 
خبرنگاران در پاســخ به ســوالی در مورد تاثیر انتخابات آمریکا در روند برجام  با 
بیان اینکه ما به مسائل انتخاباتی ریاست جمهوری آمریکا و صحبت هایی که 
در تبلیغات انتخاباتی کاندیداهای آن مطرح شــد توجه چندانی نداریم ، اظهار 
کرد: جمهوری اسلامی ایران کشوری مستقل و قدرتمند است و برجام نیز یک 
ســند قانونی است که مورد تصویب در شــورای امنیت ، شورای حکام و ۵+۱ 
گرفته اســت. وی خاطر نشان کرد: برجام سندی دو جانبه بین ایران و آمریکا 

نبوده که تابع روابط ایران و آمریکا باشد.

معــاون حقوقی رئیس جمهور بــا بیان اینکه اراده جهانی بــرای اجرای برجام 
وجود داند تصریح کرد: تصور نمی کنم در آمریکا هم برنامه ای برای برگشــت 
به قبل از برجام وجود داشــته باشد. انصاری با اشاره به اینکه ایران با اقتدار در 
روند مذاکرات حقوق مردم را در قالب برجام تصویب کرده اســت و در آینده نیز 
دســتش بسته نیست افزود:  جمهوری اسلامی ایران به معاهدات بین المللی 
که پای آن را امضا کرده،  پایبند اســت و اگر طرفی یا کشــوری روش دیگری را 
با جمهوری اســلامی ایران داشته باشد ما کشوری دست بسته نخواهیم بود. 
انصاری همچنین در پاسخ به سوالی در مورد روند انجام تنقیح قوانین حقوقی 
ریاست جمهوری توضیح داد: طبق قانونی که مجلس تصویب کرده است پیش 
بینی شــده که موضوع تنقیح قوانین تا پایان برنامه ششم انجام شود وکارهای 
کارشناسی آن در حال اجرا است. وی اضافه کرد:  در همکاری با مجلس برای 
تنقیــح کامل قوانین یعنی کدکذاری عناویــن قانونی و تهیه لوایح جامع قانونی 

برنامه داریم که این کار ســنگینی اســت و با همــکاری مجلس انجام خواهد 
شد که به منظور سبک سازی در بدنه عمومی تقنینی کشور انجام می شود.

انصاری با بیان اینکه موضوع تنقیح کامل قوانین را تا رســیدن به قانون جامع 
در هر موضــوع پیگیری خواهیم کرد افزود: در خصوص اقتصاد مقاومتی نیز 
بعد از ابلاغ سیاســت های آن از سوی مقام معظم رهبری به شناسایی قوانین 
مزاحم و خلاهای قانونی در این حوزه پرداختیم و به طور خاص هشت عنوان 
در هشــت گروه برای بررسی قوانین اساســی مربوط به اقتصاد مقاومتی مورد 
بررســی قرار می گیرد که امیدواریم حداقل سه تا چهار عنوان اصلی را تا بهمن 

ما تقدیم ستاد اقتصاد مقاومتی و دولت کنیم.
معاون حقوقی رئیس جمهور با اشاره به اینکه لایحه برنامه ششم و بودجه سال 
۹۶ را بر اســاس سیاست های اقتصاد مقاومتی تنظیم کرده ایم گفت:  هشت 
موضوعی که پیگیر آن هستیم موضوعاتی مستقل از قانون برنامه و بودجه سال 
۹۶ اســت که به تدریج لوایح مستقل تنقیحی را در خصوص اقتصاد مقاومتی 

تهیه و تقدیم دولت خواهیم کرد.


